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Hierbij treft u het jaarverslag aan van de vrijwillige Weidevogelbescherming  van de Duinboeren,      in 

de Gement en de Zeeg over het seizoen 2020.  

 

Het was een bijzonder seizoen, wat aarzelend op gang kwam vanwege de vele verontrustende 

berichten en maatregelen die landelijk afgekondigd werden. Alle groepsbijeenkomsten werden 

omgezet in digitale meetings. Zo ook de provinciale Startavond.  

Onze eigen startavond werd vervangen door een digitaal overleg met de groepstrekkers met Anja en 

Elise. Daarmee begonnen we met zijn allen met gemengde gevoelens aan dit onzekere seizoen. Niet 

iedereen durfde de uitdaging aan om gezamenlijk het gebied in te gaan, simpelweg omdat velen van 

ons binnen de diverse risicogroepen vallen.   

Gaandeweg het seizoen zijn de verschillende groepjes gelukkig toch in aangepaste samenstelling op 

pad geweest en hebben we de activiteiten in het Gebied goed kunnen volgen en monitoren. Er zijn 

zelfs een aantal kraaientellingen gedaan.  

Ondanks alle onzekerheden is er toch weer een hele hoop gebeurd. Zoals elk jaar was het weer een 

boeiend seizoen met weer bijzondere gebeurtenissen, ook achter de schermen.  

We zijn al onze vrijwilligers, boeren en loonwerkers weer zeer erkentelijk voor hun medewerking en 

bijdrage. Zonder ieders inzet zouden onze weidevogels het zeker niet redden.  

 

Het jaarverslag is samengesteld uit de teksten van de wekelijkse verslagen van onze groepstrekkers die 

ik in chronologische volgorde heb weergegeven.  

De indeling van het jaarverslag ziet er als volgt uit : 

 

- 1. Inleiding 

- 2. Verslag in chronologische volgorde 

- 3. Overzicht, resultaten en waarnemingen 

- 4. Bijlage bijzondere acties 

 

 

Veel leesplezier,  

Elise Adriaanse, coordinator  

  

 

  



 

 

1. Inleiding 

Elk seizoen opnieuw mag ik weer getuige zijn van de vele uitdagingen waar onze vrijwilligers steeds 

weer voor komen te staan.   

Overmatige regen, verzengende Hitte en Droogte, Laagvliegers en drukke Vliegwegstrijden, kuddes 

Hardlopers en loslopende Honden uitlaters, illegale Vuilstorters, Cameraploegen en Filmmakers, 

Strippers en Overvallers, Bommenruimers en als klapper dit seizoen een Virus dat overal op de loer lag. 

Je kunt het zo gek niet verzinnen of we komen het tegen in deze mooie gebieden … 

En elk seizoen opnieuw gaan onze onze vrijwilligers weer vol goede moed, vaak in weer en wind op 

pad om samen met boeren, loonwerkers en boa’s die zo bijzondere nesten te koesteren. In de hoop 

dat er uiteindelijk toch weer pulletjes tevoorschijn komen die ze helpen veilig groot te groeien en 

uiteindelijk vliegvlug te worden. 

Om al deze inspanningen ook over te dragen op de jeugd, zijn we in januari weer bij de 

Jeugdnatuurwacht te gast geweest om te vertellen over weidevogels. De kinderen mochten daarna 

een ontwerp maken waar borden van gemaakt zijn.  

Het was de bedoeling deze borden met de kinderen samen op te gaan hangen in de polder maar 

Corona gooide hier roet in het eten dus hebben we de helft  zelf maar opgehangen. Volgend jaar 

hopen we samen  met de kinderen de rest op te hangen. 

 

   

 

        

 

 



 

2. Wekelijkse verslagen in chronologische volgorde: 

In eerste instantie was iedereen een beetje huiverig om op pad te gaan, maar uiteindelijk vond 

iedereen toch wel een manier om op een veilige en verantwoorde manier aan de slag te gaan. 

 

 

  

 

Ton Hannink 15 maart 

Zondag 15 maart zag ik een koppel wulpen en scholeksters in 

De Zeeg en er zat al minstens een kievit op het nest, dus werd 

het ook voor ons tijd om het veld in te gaan. 

Eerst heb ik contact opgenomen met Anja Popelier van 

Brabants Landschap om het standpunt te weten over het 

omgaan in het veld in verband met het Corona. Advies was 

zoals ook overal geldt dat je 1,5 meter afstand houdt.  

We konden ook een nieuwe vrijwilliger verwelkomen 

namelijk: Frie de Grouw.  

Omdat de percelen al een deel opgedroogd waren en we niet 

zoals vorig jaar te laat waren met het markeren zijn we het 

land opgegaan.       

Het was erg succesvol en het eerste nest (4 eieren) werd 

door Bert van Bladel gevonden.  Gefeliciteerd Bert.  

Onze resultaten zijn:  11 nesten 4 eieren, 3 nesten 3 eieren, 1 

nest 2 eieren. 

Erg merkwaardig was dat bij 3 nesten een anders gekleurd ei 

lag. We kwamen regelmatig twee watersnippen tegen en er 

liepen een koppel patrijzen en een patrijs(koppel) in het 

gebied. Ingevoerd in de vogelmonitor.  

Al met al een goede middag ! 

 

 

Ton Hannink 

Voorlopig stoppen wij met het lopen in groepen i.v.m. het gevaar. Marianne en ik zijn grote risico’s. 

We zijn nu nog wel bezig met bescherming maar dan met 1 of 2 personen. Zelf heb ik vanmorgen nog 

stokken bij een nest gezet omdat daar misschien bewerking is. 

Op twee akkers houdt de boer het zelf in de gaten en meestal weet hij precies waar de nesten liggen 

zonder dat wij er zijn geweest. 

 

 



 

Richtlijnen vanuit Brabants Landschap / maart 2020 

 

Waarschijnlijk heb je al meegekregen dat we vanuit Brabants Landschap alle activiteiten, waaronder 

excursies, workshops, cursussen en bijeenkomsten hebben geannuleerd.  Maar, dit betekent niet dat 

we ons werk niet blijven doen. Binnen de mogelijkheden die er zijn zetten we ons werk gewoon 

voort.  

Voor vrijwilligers die zich bezig houden met de bescherming of inventarisatie van soorten waaronder 

weidevogels, akkervogels, uilen, amfibieën en vleermuizen zien wij geen reden tot stop zetten van 

hun werk, maar we hebben wel een aantal adviezen: 

·         Heb je milde klachten (neusverkoudheid, loopneus, niezen, keelpijn, lichte hoest en verhoging 

tot 38,0 C), blijf dan thuis;  

·         Heb je geen klachten, ga dan lekker naar buiten en doe je (beschermings)werk; 

·         Vermijdt direct contact (handen schudden, omhelzen etc.) 

·         Ga niet in groepen met meer dan 4-5 personen op pad; 

·         Houdt 1,5 meter afstand van elkaar; 

·         Vermijd directe contacten met boeren of erfeigenaren (zie puntje ‘afstand’ hierboven);   

·         Beleg geen vergaderingen of andere groepsbijeenkomsten; 

·         Gebruik je gezond verstand en volg de adviezen van het RIVM zodra die veranderen; 

·         Individuele vrijwilligers hebben altijd de vrijheid om over te slaan als ze twijfelen. 

Succes in het veld en mochten er vragen zijn dan kunnen jullie je altijd richten tot ons ! 

 

 

 

Ton Hannink : 

Nadat we even de toestand aangekeken hadden zijn we toch weer voorzichtig begonnen. 

Er was een goede verdeling over de percelen. We krijgen zeer goede medewerking van de agrariërs. Er 

waren al veel bewerkingen geweest, maar er zijn wel stokken voor en achter de nesten geplaatst en de 

nesten in mandjes gelegd. Agrariërs hebben zelf de nesten verlegd. 

Marjan heeft iemand betrapt met het weghalen van stokken. Op een perceel lagen plotseling nog 

maar 2  eieren in het nest.  

 

  



 

18 maart Wim Dieden 

Vandaag voor de eerste keer dit seizoen de Gement in geweest, op het derde perceel liep een koppel 

wulpen te foerageren. Toen wij verder fietsten kwam een koppel wulpen overgevlogen  even later 

gevolgd door nog een wulp. 

Verder fietsend zagen we enkele reeën, een buizerd, een reiger, 2 hazen. We hoorden de 

veldleeuwerik en zagen een groep nijlganzen en een paar canadese  ganzen. Op het perceel van Van 

Oorschot zat weer een koppel wulpen en aan de overkant van de Gementweg zat op het perceel van 

Habraken ook een wulp. Op het perceel van manege het Heike zagen we rond de plas die hier op staat 

de eerste kieviten. 

Aangekomen bij de percelen van Van Beurden zagen we naast 4 reeën ook 2 kieviten, op het volgende 

perceel zagen we 3 patrijzen. Toen we korter bij gingen kijken of er nog meer kieviten zaten zagen we 

er nog 2. 

Verder fietsend over de Honderdmorgensedijk zagen we op de percelen van natuurmonumenten nog 

10 a 15 kieviten foerageren, vliegen en baltsen. Bij de eendenkooi zaten naast ganzen, waterhoentjes, 

een zilverreiger en 15 bergeenden een groepje van 15 kieviten. Op het perceel tegenover Oostveen 

zaten ook nog enkele kieviten. 

Verder hebben we nogal wat kraaien en enkele koppeltjes en individuele eenden gezien. We hebben 

geen nesten of broedende kieviten gevonden.  

Hopelijk volgende week wel, het was toch een middag waarin we veel natuur in de Gement gezien 

hebben. 

 

 

19 maart Ton de Peffer 

Ondanks het corona virus zijn we toch met een paar mensen 

de polder in gegaan, omdat het nog ontzettend nat is op de 

percelen besluiten we om er maar niet op te gaan en te kijken 

wat er zit en volgende week te gaan kijken. Er zitten vier 

koppeltjes wulpen verspreid over de percelen waar ze vorig 

jaar ook zaten, diverse kievieten gaan achter de kraaien aan 

en verder zien we de veldleeuwerik, graspieper en scholekster 

en horen we een grutto roepen. 

Vlakbij het parkeerterrein van de Moerputten trof Toine van 

der Krabben dit bestek aan. Omdat dit er nog zo nieuw uitzag 

heb ik een mailtje naar Rolf Kruger (politie) gedaan en het 

bleek dat dit inderdaad van diefstal afkomstig was, Toine 

heeft het netjes op het politie bureau afgegeven.  

 

 

21 maart Ton Hannink: 

Ik werd gebeld door Marianne van Loon dat ze een persoon had opgewacht in De Zeeg bij een perceel 

waar 5 nesten lagen. Deze persoon had alle stokken in de hand en dikke zakken. In een van die zakken 

zaten aardappelen en op de telefoon liet hij een nest zien. Marjan had het nummer van de auto 

genoteerd. 



 

 

Marianne heeft mij meteen gebeld en zijn we naar de akker gegaan met een bang voorgevoel. Hans 

ging ook mee. Gelukkig lagen in alle 5 nesten nog 4 eieren !  

Alles jullie iets vreemds zien dan zijn jullie gewaarschuwd.  We hebben de politie niet gebeld omdat we 

de stokken en eieren nog hebben 

 

 

 

 

3 april Ton Hannink 

Nadat we vorige week 6 nesten met 4 eieren verlegd hadden 

in verband met bewerking zou deze week ook weer een 

bewerking op een andere akker plaatsvinden. Gelukkig waren 

op beide akkers stokken bij de eieren gezet en de eieren in 

mandjes. Op het land van Van Hulten is er met bewerking om 

heen gereden. We hebben snel de eieren in mandjes gelegd. 

Gisteren moesten een paar grote mesthopen op het land 

gebracht worden. Dit ging met veel mechanisch geweld zodat 

een emmer weggeblazen werd. We hebben het land laten 

bemesten en bewerken en toen de nesten gecontroleerd. Er 

was slechts 1 nest gepredeerd maar het vreemde was dat nu 

in alle nesten maar 2 eieren lagen terwijl een dag ervoor 4. 

Rara hoe kan dat? 

Vandaag leken de kieviten op de meeste nesten te zitten. 

Belangrijk blijft: Twee stokken bij nesten en eieren in 

mandjes. Ondanks de corona hebben we nog het nodige 

gedaan en de landbouwers hebben erg goed meegewerkt. 

 

 

 



 

 

8 april  Ton Hannink 

Vandaag is de eerste jonge kievit in de 

Zeeg geboren. Dank zij de goede zorgen 

van de vrijwilligers en boeren is alles 

goed gegaan ondanks de corona. 

Vandaag zijn er ook nog 3 nesten 

gevonden met 3, 2 en 1 ei. De meeste 

nesten zijn nog in tact en er is weinig 

predatie. Vanmorgen vonden Piet en 

Bert nog een ei die een meter van het 

nest lag en pas was gepredeerd. In 

overleg met Anja Popelier proberen we 

de jonge kieviten in het weiland er naast 

te zetten want voor de jonge kieviten 

moeten nog teveel bewerkingen 

plaatsvinden.     

 

De wulp heeft zich weer laten horen want hij was al dagen afwezig. Gisteren is het koppel nog 

gesignaleerd dus het lijkt er op dat er nog geen nest is … 

     

9 April Ton de Peffer 

Overal zijn boeren bezig om het land te bewerken of zijn net klaar zodat de verwachting is dat we niet 

veel zullen vinden maar als ik aan kom lopen staan er op een perceel al twee wulpen en ook bij het 

Heike loopt een wulp. Bij Habraken vinden we een kievietsnest in het gras met drie eieren en op een 

ander perceel nog drie nesten, helaas is het nest met vijf eieren gepredeerd. Als we rondlopen zien we 

ook nog twee scholeksters die aan het paren zijn die gaan dus ook beginnen, we zien de gele 

kwikstaart en ook de leeuwerik zingt weer zijn hoogste lied tijd om maar weer eens op huis aan te 

gaan. 

 

11 april Rini van den Boer 

Bijzondere waarnemingen, naast de “gewone” vogels (veel leeuweriken, meerkoeten waarvan enkele 

op een nest, graspiepers, rietgorzen) Totaal 16 verschillende soorten. 

- Een paar beflijsters (op doortrek), 2 koppeltjes tureluurs. Ze waren steeds in gevecht met 

kieviten. Een teken dat ze zich willen vestigen in het gebied. Vijf broedende kieviten. Voor 

onze ogen was het wisseling van de wacht. Mannetje / vrouwtje wisselden elkaar af. Grutto’s 

hebben we vandaag helaas niet gezien. Wel Gele kwikstaarten. In de buurt van grazende 

runderen, zoekend naar insecten. 

De volgende keer verwachten we de eerste jonge kieviten te zien. En hopelijk blauwborst en grasmus. 

 

 

  



 

13 april Ton de Peffer  

Zes ooievaars op een perceel waar nesten op liggen, als dat maar goed gaat. 

  

 

  

13 april Titia van Heusden 

Op dit moment 

zitten er 2 

steltkluten in de 

Vughtse Gement. 

Vanmorgen zaten 

ze in het plasje in 

het verlengde van 

de Kruissteeg. En 

rond 12 uur zijn ze 

verhuisd naar het 

ondergelopen 

veldje op de hoek 

van de 

Deutersestraat en 

Ruidigerdreef, 

richting de 

eendenkooi. 

 

Ondertussen was er 01 april druk overleg geweest met Boa en Burgemeester over het ruimen van 

munitie. Daarvoor is een weiland aangewezen als plofveld, midden in ons broedgebied … 

  

  



 

Wim Dieden, 15 april 

We zijn vanmiddag weer de Gement in geweest, veel percelen zijn al bemest en geploegd en een 

enkele al ingezaaid. Op de percelen landbouwgrond hebben we evenals vorige week slechts enkele 

foeragerende kieviten gezien. Op het perceel van Habraken zat evenals vorige week een wulp, de 

andere konden we ook deze week niet ontdekt krijgen. Verder zagen we enkele hazen en reeën, 

hoorden we en zagen de leeuwerik. Ook de buizerd was aanwezig. Diverse soorten ganzen en 

behoorlijk wat kraaien. 

Op het perceel van Van Beurden lagen de legsels nog, de loonwerker had er bij het cultivatoren en 

bemesten mooi omheen gewerkt, en met ploegen en zaaien had hij zelf de legsels verlegd. 

Op de percelen van Natuurmonumenten langs de Honderdmorgensedijk en rond de eendenkooien 

zaten verschillende kieviten waarvan er ook aan het broeden waren. Ook zaten er nog wulpen 

waarvan een koppel langs de Deutersestraat.  Op het water tussen de Deutersestraat zitten ook nog 

diverse andere vogels. 

 

 

Ton de Peffer, 17 april  

Vandaag met mooi weer de polder weer in 

geweest. Het nest bij Habraken is alweer 

gepredeerd maar we zien hier nog andere 

kievieten achter de kraaien aangaan, ook bij 

Goesten zien we dit maar als we hier met vier 

mensen overheen lopen vinden we niets.  

We zien in totaal vijf wulpen twee paartjes en 

bij het Heike een. Het nest waar de camera 

bij heeft gestaan is uit, als we een stukje het 

perceel oplopen komt de kieviet ons luid 

roepend met hangende poten tegemoet vliegen, we halen de stokken en het mandje weg en laten 

moeder en kinderen verder met rust.  

Op het perceel ernaast zijn twee nesten gepredeerd maar we vinden nog wel andere, de kievieten 

zitten hier met meerdere paartjes bij elkaar en hier zie je dan ook veel minder kraaien. Verder zien we 

de ooievaar weer(maandag zaten er zes) en ook alle kleine vogeltjes zijn weer present. 

’s Avonds was er ook in de media aandacht voor ons werk ! 

 

 

20 april Rini van den Boer 

Gisteren zijn we ’s avonds op pad gegaan (18.30 uur) 

Het was zonnig maar er stond een sterke wind. Wellicht dat daardoor de vogels zich weinig lieten zien. 

Het gebied is ten opzichte van de vorige keer al sterk opgedroogd. Minder grote waterpartijen maar 

nog wel plas/dras stroken. 

Ook weinig kraaien. Op zich positief. Echter, als een kraai over vliegt, is aan het gedrag van de kieviten 

af te leiden of ze een legsel of jongen hebben. Nu zaten de meesten (zo’n 15 tal) rustig in het gras. 

Kwam er een kraai dan werd ie meteen belaagd. 



 

 

Vier broedende kieviten zijn vanaf de weg te zien.  En aan het geluid (klagende roep) was af te leiden 

dat er jongen zijn. Ook de tureluur hebben we gesignaleerd. Bijzonder was de bruine kiekendief die 

zich liet zien. We missen nog de blauwborst en de grasmus. Hopelijk komen ze nog. 

 

 

Ton de Peffer, 22 april 

De blauwborst heb ik zondagmorgen (1904)  gezien dus 

ze zitten er wel.  

Ik kreeg vanmorgen een telefoontje van Wim Dieden dat 

de loonwerker van Van Kuijk   op het perceel bij Goesten 

bezig was en daar een nest had gevonden maar geen 

stokken had om het te markeren en Wim had zelf geen 

tijd om er naar toe te gaan. 

Ik heb Toine van der Krabben opgebeld en die heeft het 

nest gemarkeerd en een paar stokken aan de loonwerker 

mee gegeven voor op de trekker, dankzij de 

medewerking van iedereen is er toch weer een nest 

gered in deze moeilijke tijd.. 

 

Wim Dieden, 22 april  

Toen we vanmiddag de Gementweg op fietsten zagen we een kievit een kuiltje draaien op het perceel 

van Toon van Rooij hopen dus volgende week hier iets te vinden. Verder hebben we op het eerste stuk 

van de Gementweg weinig gezien. Veel land is al ingezaaid of al zaai klaar gemaakt, hier komt er rust. 

Verder de Gementweg op zagen we op het perceel van Van Beurden een kievit achter de kraaien aan 

gaan, wij hebben dit even gevolgd maar konden hem niet op een nest vinden, daar dit perceel nog 

gezaaid moest worden zijn we het perceel opgegaan en hebben het nest met 4 eieren gevonden, nu 

maar hopen dat ze de kraaien de baas blijven. Hier zagen we ook weer verschillende hazen. 

Langs de Honderdmorgensedijk zagen we de eerste wilde eend met 5 jongen, en diverse kleine 

vogeltjes. Bij de eendenkooi zaten ook al diverse ganzen met jongen. 

 

Langs de Deutersestraat zagen we ook een koppel wulpen, 

verderop zaten ook nog een koppel regenwulpen en op het 

land van Natuurmonumenten zaten er ook nog 3. 

Op het perceel van Van Beurden was ons eerst gevonden 

nest uit, maar er was niets van jongen of de ouders te 

bekennen. Het andere nest met 1 ei lag er nog maar wij zijn 

bang dat het verlaten is  anders had het ook uit moeten zijn. 

Controleren we volgende week nog. 

 

 

 



 

Ton de Peffer 23 april : 

Zondag zagen we op perceel 33 bij Habraken twee kievieten in het gras zitten, we zijn er nu naar toe 

gelopen en hebben ze met de telefoon in het systeem gezet, maar er geen stokken bij gezet. Als hier 

gemaaid wordt kunnen we ze toch terug vinden.  

Bij het Heike had ik zondag ook een nest in het gras gevonden en daar stokken bij gezet maar dat is 

alweer gepredeerd, dat doen we dus niet meer.  

Bij Goesten heeft de loonwerker een nest gevonden en hier melding van gemaakt, op veel percelen 

wordt gewerkt of ze zijn net klaar, daar hoeven we dus niet te gaan kijken. De wulpen vliegen nog 

steeds rond dus die hebben ook nog geen nest.  

Als we even koffie staan te drinken zien we bij de Bever een kieviet zitten en als we naar de voorkant 

lopen om de rij af te kijken komt de Bever net het land oprijden en na even ( op afstand) een praatje te 

hebben gemaakt lopen we vlug het land af maar kunnen niets vinden. Op perceel 19 liggen nu vijf 

nesten. Dit land is al bewerkt dus zetten we een stok voor in de rij en gaan over een paar weken wel 

kijken of ze uit zijn. Ook bij Jan Oostveen op perceel 20 vind ik nog een nest in de ruige rand die hier 

aangelegd wordt. Daarna is het tijd om weer op huis aan te gaan. 

 

Noodkreet van Ton de Peffer 30 april : 

Is er nu helemaal niemand die iets kan bewerkstelligen om het aantal kraaien terug te dringen? ik fiets 

regelmatig in het gebied tussen Waalwijk-Waspik en de Bergse maas en de A59 een gebied van 8x8 km 

hier kom ik 25-30 kraaien tegen. Die aantallen zie ik bij ons voortaan op elk perceel ! 

Zo is er geen houden meer aan. Is er nu niemand die de provincie (die de mond vol heeft over 

weidevogel beheer) kan overtuigen dat hier iets moet gebeuren.  

Zou het nu werkelijk zo erg zijn om in het broedseizoen die 500 m vanaf de Eendenkooi terug te 

brengen naar 200 m zodat we de WBE daar kunnen laten schieten omdat daar de meeste kraaien 

zitten ? 

Zou het nu echt zo moeilijk zijn om vangkooien te laten zetten ?  

Mede naar aanleiding van deze noodkreet is er op 4 juni een kraaientelling gehouden, waarvan de 

resultaten verderop bij waarnemingen in beeld gebracht zijn. Verder loopt er een aanvraag voor een 

kraaienvangkooi, maar dat heeft nog al wat haken en ogen en zal voor seizoen 2020 niet meer 

haalbaar zijn. 

 

Ton Hannink 30 april : 

Nadat alle percelen bewerkt waren zijn we dinsdag na de middag gaan kijken bij de drie percelen. Op 

alle percelen zouden de nodige jongen moeten lopen.  Helaas was er slechts een lichte roep op twee 

percelen dat er jongen waren. Helaas van de nodige eieren zijn maar een enkel jong overgebleven.  Er 

lagen zelfs jongen dood in het mandje, droogte en daardoor geen eten. 

We hebben twee percelen gecontroleerd en een aantal nesten waren nog in orde. We vonden nieuwe 

nesten :  Scholekster 1 x 3 eieren, Kievit 1 x 3, 1 x 2, 1 x 1 eieren. 

Er liep de hele tijd een koppeltje gele kwikstaart rond. Helaas hebben we de wulp niet gehoord, waar 

zouden ze zitten?  



  

Mooie foto van Piet van het scholeksternest. 

  

Over 14 dagen gaan we weer op de 

dinsdagmiddag om 13:30 uur op pad. 

  

 

 

 

Ton de Peffer 7 mei : 

Omdat het mooi weer is en het gras droog zijn we eerst bij Habraken en het Heike gaan kijken of er 

wulpen tevoorschijn zouden komen, naast het perceel van Habraken heeft heel de morgen een wulp 

op de  uitkijk gestaan maar uit het gras kwam niets te voorschijn. 

Als we over het zandpad lopen zien we helemaal aan het andere eind een wit busje staan als we twee 

uur later daar aankomen liggen er twee koelkasten, die kun je gratis overal inleveren maar het is veel 

mooier om ze langs de kant te gooien zodat een ander ze weer op kan ruimen. 

We vinden nog acht nieuwe nesten waarvan vier bij Simons op de aardappelvelden. Ook zien we 

overal nog kievieten rond scharrelen dus volgende week vinden we misschien nog wel meer. We zien 

op verschillende plaatsen nog torenvalkjes en buizerd over het pas gemaaide gras vliegen en ook de 

gele en de witte kwikstaart en rietgors en graspieper en veldleeuwerik zijn weer aanwezig. 

 

Rini van den Boer:  Dinsdag avond 12 mei.  

Eindelijk jonge tureluurs in ons gebied !  Vorig bezoek lieten ze zich niet zien. Zaten dus nog te 

broeden. Deze keer lieten ze (2 stuks) zich nadrukkelijk horen. Toen we over het dijkje parallel aan de 

Honderdmorgensedijk liepen, werden we flink belaagd. Ook gingen ze fanatiek achter kraaien aan. 

Door het jonge gras hebben we de jongen niet gezien.  

Aan het gedrag van de ouders was af te leiden dat op verschillende plekken jongen kieviten zitten.  

Ook de blauwborst liet zich zien. Vlak bij de eendenkooi, fanatiek zingend om aan te geven dat dat zijn 

territorium is. Op het geringe water dat nog over is, enkele wilde eenden en meerkoeten. 

Twee wulpen die geen territorium gedrag vertoonden. En natuurlijk: meerdere veldleeuweriken, 

graspiepers, rietgorzen, grasmussen. 

We gaan nog 1 maal op pad. Op zaterdagochtend 23 mei. Dan sluiten we het seizoen af. 

 

Wim Dieden: 13 mei 

Het was vandaag koud in de Gement, wij zijn eerst naar her perceel tegenover Oostveen geweest er 

zaten daar verschillende kieviten op het land en gingen ook achter de kraaien aan maar het land ligt zo 

ongelijk dat wij met de verrekijker geen broedende kieviten konden bespeuren, de bieten zijn gezaaid 

en gespoten voor het onkruid zodat wij het hierbij laten. 

Op het perceel van Toon van Rooij zat een scholekster te broeden op 3 eieren. 

Verder is ook het meeste gras gemaaid en geruimd, wij hadden gehoopt daar wel foeragerende 

kieviten met jongen aan te treffen maar er was niets te zien. 



De scholekster die we vorige week gevonden hadden was gepredeerd door de kraaien, we vonden de 

schalen van 2 eieren open gepikt vlak bij het nest. 

Voor Rini: toen wij over de Honderdmorgensedijk naar huis fietsten zagen en hoorden wij de tureluur. 

Hij zat bij de wegblokkade rechts naar de kikkerpoel. Verder naar achteren liepen ook 5 reeën te 

grazen. 

Langs de Deutersestraat op het perceel van de Ruyter ging een kievit achter een kraai aan. Hier zullen 

we volgende week naar kijken. 

 

23 mei Rini van den Boer 

Vanmorgen zijn we voor de laatste keer op pad geweest. 

Een vijftal kievit paren heeft jongen in het gebied. Een jong (van zo’n 5 weken oud) hebben we door 

het hoge gras gezien. Voor de rest alleen klagende kieviten. Ze hebben overigens weinig te klagen, 

want het aantal kraaien valt erg mee.  Een stuk of vijf geteld. 

De tureluurs lieten zich eerst niet zien. Maar op een gegeven moment gingen er twee achter een kraai 

aan. Een paar honderd meter van de plek waar ze vorige week zaten. Die hebben dus nog jongen. 

 

  

De koekoek liet zich zoals gewoonlijk op afstand horen. 

Wellicht heeft ie haar ei gelegd in het nestje van een 

graspieper, die wel vaker als waardvogel voor de kievit 

dient. Graspiepers zijn er overigens volop. Net als 

veldleeuweriken en  rietgorzen.  Gele kwikstaarten zien 

we in de buurt van vee op zoek naar insecten.  

 

 

 

Het was weer een boeiend seizoen met als hoogtepunt de tureluur die voor het eerst weer gebroed 

heeft in ons gebied. Een zorg is de sterke verdroging (maar dat speelt overal)   Water is zeker in dit 

gebied van groot belang. Onze hoop is gevestigd op de grutto.  Het zou mooi zijn als ook die weer gaat 

broeden in dit gebied. 

Hieronder een overzicht met alle soorten (39) die we hebben gezien en/of gehoord.  

 



 

 

25 mei Ton Hannink  

Bij ons staat de mais al vrij hoog zodat dit de laatste keer is dat we het veld zijn ingegaan. Alle nesten 

liggen nu netjes in de rij van de mais. Er moet over 3 weken nog even worden gecontroleerd of de 

nesten uit zijn. 

Afgelopen dinsdag zijn een aantal pullen gevonden maar we zijn bang dat door de droogte hier niet al 

teveel van terecht komt. In de aangrenzende weilanden zitten al de nodige kieviten. De wulp is niet te 

traceren. 

Resultaat is:  2 nesten 4 eieren, 1 nest 3 eieren. 

 Ik wil iedereen bedanken voor de geweldige inzet ondanks de corona. 

 

 

 

28 mei Ton de Peffer 

 

We worden ook regelmatig gevraagd om, als de 

boer gaat maaien, even door het perceel te 

lopen om de reeen eruit te halen, we hebben 

dit eerder ook al een keer met de drone gedaan 

maar dat ging dit jaar niet lukken. 28 mei waren 

we hiervoor op het terrein van Jan Oostveen. 

We zijn er een keer doorheen 

gelopen maar hebben geen vogels 

gevonden. Wel kwamen er drie reeen 

(drie reetjes staat zo raar) uit daar zul 

je dus misschien rekening mee moeten 

houden. 

 

 

ha-ha die Ton, inderdaad het was afgezet 

wegens reetjes. nu hoeft het hek niet dicht. 

jouw advies van binnen uit maaien is al jaren 

succesvol vroeger nog met wild kettingen. 

duizend maal dank voor de moeite. nu is het 

aan mij 

(reactie Jan Oostveen) 

 

 

 

 



 

12 juni Ton de Peffer 

Bij aankomst zien we een mooie torenvalk op een paaltje zitten, als 

Inge er een foto van wil maken vliegt hij omhoog direct gevolgd door 

een paar luid roepende wulpen en plotseling zien we ineens jonge 

wulpen zomaar de weg oversteken. Hebben we zonder het te weten 

toch nog een wulpennest gehad.  

Telkens als we te dicht bij komen vertellen ze luid roepend dat de 

kuikens zich gedekt moeten houden en wij een stukje verder moeten 

gaan kijken. 

Het seizoen zit er weer op, we hebben toch nog 41 nesten gevonden 

39 kievit- 1wulp en 1 meerkoet. 18 nesten zijn er uit 22 niet en van 

een kunnen we niets meer terug vinden, dit waren 140 eieren 

waarvan er 73 zijn uit gekomen.  

 

 

Het was voor iedereen een heel raar seizoen maar we hebben toch geprobeerd er nog iets van te 

maken en soms toch ook nog wel lol gehad en omdat Toine nu elke dag de polder inging om vuil te 

rapen is de Gement nog nooit zo schoon geweest. Zelfs de politie was blij met de gevonden 

voorwerpen.  

   

Het wulpennest met nog maar een ei, op afstand hebben we het met de telescoop in de gaten 

gehouden tijdens het broeden. Toen het uit was en het gras gemaaid moest worden waar ze inzaten 

heeft de Bever (de boer) eerst de buitenste rand gemaaid, veertien dagen daarna  dit gedeelte 

geinjecteerd en toen het gras hoog genoeg was het middelste gedeelte pas gemaaid, hij heeft hier dus 

veel meer werk van gemaakt, maar we hebben ze wel op zien groeien terwijl de ouders er boven 

vlogen. 

We hebben ook een kraaienteldag gehouden op donderdag 4 juni en hopen dat iedereen inziet dat 

600 kraaien toch wel iets te veel van het goede is.  

  



 

Ook hebben we weer volop medewerking van de boeren gehad en zelfs een taart naar de loonwerker 

gebracht omdat deze zelf een nest voor ons gemarkeerd had.  

 

Ook bijzonder was het nest met vijf eieren, in de twintig jaar dat ik 

meeloop had ik dit nooit gezien. Ondanks dat de kievit er steeds bij 

bleef en erboven vloog is het nest toch gepredeerd, ik had graag 

gezien hoeveel eieren hiervan uitgekomen waren. 

 

 

Iedereen weer bedankt en hopelijk tot volgend jaar maar dan 

zonder virus. 

 

 

 

 

Waarnemingen de Zeeg, Ton Hannink 

 

  

                                                         

                          

                           

                             

     
      
         

                                  



Waarnemingen Gement   

Bijzondere waarnemingen: 3 lepelaars, 2 steltkluten, bosruiters en oeverzwaluwen.  

2020 maart april mei 

 12 18 19 26 1 2 8 9 15 16 22 23 29 30 6 7 12 13 19 26 

aalscholver   x  x    x x x x     x    
bergeend  14   4  15  x            
blauwborst        x      x   x    
blauwe reiger x x x x x x x x x x x x x x x x x  x x 

boerenzwaluw           x       x   
buizerd x x x  x x x x x x  x x   x x  x  
Canadese gans x x x x x x x x x x x  x x x x   x  
gele kwikstaart      x  x x x x x x x x x x x x x 

gierzwaluw        x  x  x  x  x x x x x 

graspieper x  x x  x  x x x  x  x  x x  x x 

grutto    x  x               
holenduif  x   x  x  x  x  x  x   x   
houtduif  x   x  x  x  x  x  x  x x   
kiekendief blauw      x      x     x    
kievit x x x x x x x x x x x x x x x x x x x x 
kleine zwaan x                    
knobbelzwaan x x x x x x x  x x x x x x x x x x x  
koekoek         x x    x  x x    
koperwiek              x  x     
krakeend     x    x            
kwartel                   x x 

meerkoet x x x x  x x x x x x x x x  x x  x x 

nijlgans  x x x x x x x x  x x x  x x x x x  
ooievaar      x     x x    x   x  
patrijs  x      x      x     x  
putter x                    
regenwulp    x 20  16  x            
rietgors      x    x  x    x x x x  
roodborsttapuit     x        x   x   x x 

scholekster x  x x  x x x x x  x x x x x x x x x 

spreeuw x x x x  x  x  x x x x x  x x  x  
tapuit        x  x x  x  x x x x x  
torenvalk x   x         x x    x x  
tureluur   x x   x      x x    x  x 

veldleeuwerik x x x x  x x x x x x x x x x x x x x  
visdiefje              x   x  x  
waterhoen  x   x  x x x x    x   x  x  
watersnip x  x x  x              x 

wilde eend x x  x x  x  x  x x x  x x  x x  
witte kwikstaart  x     x          x   x 

wulp  x x x x  x x x x x  x x x x x x  x  
zilvermeeuw      x      x     x    
zilverreiger x x x x  x              x 

zwarte kraai  AANTAL x 50 x x 200 x 50 x veel x veel x veel x 1000 x x x x x 

 



 

Bijlage: bijzondere acties achter de schermen 

 

         

    p     (… hele slechte grap !) 

Rolf Kruger belde en stuurde me een foto van een EOD voertuig wat midden in de Gement bezig was 

met het ruimen van munitie die gevonden was rond het bouwterrein aan de Isabellakazerne. Hij had 

direct contact gezocht met de gemeente en kreeg onderstaande reactie: 

Hoi, nou, gelukt. Heb gesproken met de gemeente. Die hebben het met de burgemeester besproken en 

die zegt: “er is eigenlijk geen enkele locatie geschikt momenteel wegens broedseizoen. Ik moet kiezen 

tussen veiligheid en vogels, dus is die keuze niet moeilijk.” 

Tja, helder. Wel willen met ze meedenken om een nóg betere plek te vinden. Ze zijn het met ons eens 

dat een aangewezen vogelbeschermingsgebied niet ideaal is. In de nabije toekomst komt Helvoirt naar 

gemeente Vught. Ik heb voorgesteld het voormalige militaire oefenterrein bij de Giersbergsebaan, op 

een zandverstuiving. Dat is geen Natura2000 of stiltegebied van de Provincie. Mogelijk kan het in 

broedseizoenen beter tijdelijk daar ….. 

Afijn, de gemeente denkt wel mee maar voorlopig moeten we het er even mee doen. Vr.gr. Rolf  

Na dit verontrustende bericht van Rolf, ben ik uiteraard meteen met de burgemeester gaan mailen: 

 

Goede morgen Burgemeester, 

Tot mijn grote verbazing kreeg ik vanmorgen bovenstaand berichtje terug van onze Boa-coordinator 

Rolf Kruger.  

Als coordinator van de vrijwillige weidevogelbescherming wil ik de ernst van dit probleem toch wel 

dringend onder de aandacht brengen en u met klem vragen om zo snel mogelijk een alternatieve 

locatie te zoeken voor het ruimen van munitie.  

Wij spannen ons al ruim 20 jaar in met zeker 30 vrijwilligers om de weidevogels te beschermen en 

gelukkig is in 2013 een convenant afgesloten waarin diverse partijen afspraken gemaakt hebben over 

bescherming van onze weidevogels in de Gement. Gemeente Vught is daarin leidend, Robin van Bragt 

coördineert het geheel.  

Op dit moment zitten we midden in het broedseizoen. Het Seizoen loopt van Maart tot en met Juni. 



Onze weidevogels hebben het al jaren zwaar te verduren gehad door allerhande werkzaamheden in de 

Gement en beginnen net weer een beetje op te krabbelen.  

Het weer is gunstig, de boeren werken mee en zelfs met de vliegclub die in de Gement settelt hebben 

we inmiddels goede afspraken kunnen maken over het uitstellen van wedstrijden en 

kampioenschappen tot na het broedseizoen. Brabants Landschap, Natuurmonumenten, het 

Waterschap, iedereen doet zijn best om de condities voor de weidevogels zo goed mogelijk te 

beschermen. Zelfs bij het herinrichten van wegen in het gebied worden we door gemeente Vught 

gevraagd om advies, alles om het voor de weidevogels maar zo goed mogelijk in te richten. 

Het is dan natuurlijk wel HEEL erg tegenstrijdig om als kartrekker van het Convenant toe te staan dat 

er tijdens het zo belangrijke broedseizoen munitie tot ontploffing gebracht kan worden op een zo 

cruciale plek. 

Ik wil er dan ook op aandringen om snel met een alternatieve locatie te komen. Simpelweg omdat er 

door dit soort verstoringen straks geen weidevogels meer te vinden zullen zijn in onze Gement en dan 

zou al het werk van al die jaren voor niks geweest zijn. Het lijkt me stug dat er in de hele omgeving, met 

zo veel militaire terreinen geen plek te vinden is waar dit veilig kan gebeuren zonder dat de zo 

gekoesterde weidevogels daar last van hebben. 

Ik weet bijvoorbeeld dat in het verleden het achterste strand van de IJzeren Man hier zelfs voor 

gebruikt is, dus voor dit moment lijkt me dat zeker een prima alternatief ! Natuurlijk, overal is het 

broedseizoen, maar niet overal wordt zo veel energie gestoken in Weidevogelbescherming. Dat zijn nog 

maar enkele plaatsen in onze provincie, en daar is de Vughtse Gement er een van.  

Laten we elkaar hierin vinden en snel een alternatief zoeken voordat het te laat is en ons hele 

seizoen als verloren beschouwd moet worden ! 

Ik ga er van uit dat u niet op de hoogte was van het bestaan van Het Weidevogelconvenant. Dat kan, je 

kunt als burgemeester ook niet alles weten, maar laten we nu dan samen proberen te redden wat er 

nog te redden valt. Ik wacht met grote interesse uw reactie af en hoop dat u het belang van deze 

noodkreet ziet ! 

U bent ook van harte uitgenodigd om eens een kijkje te komen nemen tijdens het belangrijke 

beschermingswerk van onze vrijwilligers. Daarmee zal de problematiek in een keer duidelijk worden. 

Vriendelijke groeten, Elise Adriaanse, Coordinator Weidevogelbescherming. Telefoon: 06-21641456 

================================================================================== 

Reactie van Burgemeester van de Mortel verzonden: woensdag 1 april 2020 15:20  

Onderwerp: RE: weidevogelbescherming Gement 

Geachte mevrouw, beste Elise, 

Langs deze weg bevestig ik de ontvangst van uw mail in goede orde. We leven in een bijzondere tijd 

waarin vraagstukken als deze ook gewoon doorgaan. Aan de ene kant willen wij als gemeente onze 

inwoners zo goed mogelijk beschermen en aan de andere kant hebben wij het convenant hoog in het 

vaandel.  

Ik heb mijn organisatie dan ook gevraagd naar alternatieve locaties, waar ze er een aantal gaan 

onderzoeken. Ook wordt er met omliggende gemeenten gekeken of we iets voor elkaar kunnen 

betekenen. Het heeft dus mijn aandacht en we spannen ons allen in voor een goede oplossing. 

 Met vriendelijke groet, R.J. van de Mortel,  Burgemeester Gemeente Vught   T. 073-6580133 

Wow, dat was even spannend, maar daarna werd het wel weer “rustig” in ons gebied.  

Niet lang daarna, op 4 april kwam er een bericht voorbij over plannen voor bomenplant in de Gement.  



 

 

LAAT VELE BOMEN GROEIEN EN BLOEIEN IN DE GEMENT    Vught, 4 april 2020 

In Noord-Brabant moeten er tot 2030 veertig miljoen bomen bij komen, dat is doelstelling die het 

provinciaal bestuur op 1 februari bekend maakte. Deze ambitie is gekoppeld aan het programma 

Bossen en Landschap van het Klimaatakkoord. 

De stichting Podium Circulair heeft in het verlengde van deze doelstelling het plan opgepakt om de 

mogelijkheden te onderzoeken om De Gement en Het Helvoirts Broek in te richten als een groene oase 

tussen Den Bosch en Vught waarin niet alleen de weidevogels maar ook bomen de “ruimte” moeten 

krijgen. 

Podium Circulair is gestart met een inventarisatie van de begroeiing en bebossing voor een onderzoek 

naar de mogelijkheden om samen te werken met eigenaren, pachters, gebruikers, natuurgroepen en 

kunstenaars. Het gaat er vooral om een pakket aan duurzame ideeën, plannen en maatregelen samen 

te stellen die een bijdrage kunnen leveren aan de nationale en internationale klimaatdoelstellingen, 

ook in Vught en Helvoirt. 

Podium Circulair wil kunstenaars betrekken in de ontwikkelingen van een circulaire samenleving, in 

processen in bedrijfsleven, natuur, overheid en onderwijs. Voor het onderzoek naar een duurzame 

inrichting van De Gement/Het Helvoirts Broek zal een collectief van adviseurs, professionals en 

kunstenaars worden samengesteld.  

Met het oog op de verkiezingen in de gemeente Vught in november a.s. is dit initiatief van Podium 

Circulair voorgelegd aan het Gemeentebestuur van Vught.  

Uiteraard hebben we contact gezocht en uitgelegd waarom het geen goed plan is om de Gement 

hiervoor aan te wijzen. Gelukkig staan we hierin niet alleen en lijkt het idee van bomen planten in 

de Gement inmiddels (voorlopig) van de baan te zijn. 

 

 

 

 

Al met al blijft de Gement een boeiend gebied waar altijd wel wat gebeurt. Ondanks alle maatregelen 

en omstandigheden zijn we in 2020 toch behoorlijk actief geweest. Het is te hopen dat het volgende 

seizoen weer onder meer normale omstandigheden kan verlopen, maar ondanks alles heeft iedereen 

weer zijn best gedaan. Waarvoor hartelijk dank ! 

 

         

          (150421/ea) 

 


